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Rozsvícení vánočního stromu
Vánoce jsou již přede dveřmi, a proto jsme 

v sobotu 26. 11. rozzářili naše město a rozsví-
tili vánoční strom. Nechybělo vystoupení dětí 
z MŠ, 1. B a přípravné třídy ZŠ. Také k nám 
zavítaly vánoční mini trhy, kde jsme si mohli 
koupit různé dobroty, čepice, nákrčníky, de-
korace a jmelí, které by v tento čas nemělo 
chybět v žádné domácnosti. Zahřát jsme se 
mohli medovinou a dětským punčem. Dě-
kujeme našemu kamarádovi Pepovi Roštejn-
skému za zajištění elektřiny, panu Hüttnerovi 
za krásné osvětlení stromečku a náměstí, dále 
děkujeme našim klukům z čety za všechnu ne-
malou práci okolo celé akce. Tradičně se ko-
nala soutěž, letos „o nejkrásnější lucerničku“. 
Každý účastník dostal malou pozornost v po-
době zvonečku z radnice a výherci si odnesli 
ceny v podobě dekorací od Galči Vildové.
1. místo – Emmička Poprocká
2. místo – Tobík Stejskal
3. místo – Danča Šumová
Moc děkujeme všem zúčastněným.

Vyvrcholením bylo rozsvícení vánoč-
ního stromu, před kterým ještě pan sta-
rosta Miroslav Egert s panem farářem Jo-
sefem Szczepaniakem promluvili o smy-
slu Vánoc a popřáli klidný adventní čas, 
krásné Vánoce a do Nového roku jen to 
nejlepší. Společným odpočtem jsme rozsví-
tili vánoční strom a zazpívali si Tichou noc.
Děkujeme.
Všem přejeme klidné a pohodové Vánoce.

Za KK při RM Bochov 
Nikola Otáhalová

Lucerničky pro obyvatele 
domu s pečovatelskou 
službou v Bochově

V rámci akce Rozsvícení vánočního stro-
mečku v Bochově se konala soutěž o nej-
hezčí lucerničku. Všechny lucerničky jsme 
hned v pondělí odnesli obyvatelům domu 
s pečovatelskou službou v Bochově, kteří 
měli velikou radost. Děkujeme všem za lu-
cerničky a přejeme krásné a klidné Vánoce.

Za kulturní komisi při RM Bochov 
Kamča Altmanová
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Otázky pro starostu
Pane starosto, v rámci přesunu ordinace 
praktického lékaře do nového objektu 
se město rozhodlo odkoupit stávající 
zdravotní středisko. Jaké plány s budo-
vou má, čemu by měla sloužit?

V  době, kdy odpověď píšu, ještě není 
o koupi rozhodnuto. Původně, na konci mi-
nulého volebního období, měla většina za-
stupitelů eminentní zájem o koupi tohoto 
objektu. Po volbách však došlo u části zastu-
pitelů ke změně názoru a také noví zastupi-
telé se při prvním projednávání problematiky 
koupě klonili spíše k názoru tuto nemovitost 
nekupovat. Nicméně já jsem přesvědčen, že 
koupě tohoto domu bude pro město příno-
sem a budu se snažit přesvědčit i další zastu-
pitele, aby s koupí souhlasili. Ostatně onen ná-
kup je součástí volebního programu našeho 
hnutí pro stávající volební období. Budova 
by měla poskytovat nebytové prostory pro 
drobné podnikatele pro provozování obchodu 
nebo služeb. Možné využití lze též spatřovat 
ve zřízení volnočasového centra pro mládež 
v tomto objektu. Lze uvažovat i o provedení 
nutných úprav a poté budovu využít pro účely 
nájemního bydlení.

Problémy s cenami plynu trápí i Bochov, 
protože z centrální plynové kotelny jsou 
vytápěny desítky bytů, škola, knihovna 
i radnice. Jak se promítne zvýšená cena 
do záloh odběratelů?

Bohužel se promítne velice výrazně. Před-
pokládáme násobné, asi tak 3 x vyšší ceny za 
teplo, které musíme v roce 2023 očekávat. 
Měl jsem již jedno setkání se zástupci od-
běratelů tepla, na kterém jsme se shodli, že 
budeme muset všichni a hodně šetřit, a že 
se to budeme muset naučit. Proto jsme na 
začátku topné sezóny z kotelny distribuovali 

teplo v menších absolutních hodnotách, než 
tomu bylo v minulých obdobích. Pakliže z ko-
telny odchází teplá voda v nižších stupních 
Celsia, eliminujeme případné ztráty v rozvo-
dech tepla a teplé vody. Zároveň předcházíme 
i přetápění v domácnostech. Důsledkem však 
je nižší teplota teplé užitkové vody a až moc 
nízká teplota v určitých bytech. Což je samo-
zřejmě nepříjemné. Při výše zmíněném jed-
nání se zástupci odběratelů tepla jsme se však 
shodli na skutečnosti, že se učíme šetřit a že 
v případě, kdy bude v bytech opravdu málo 
tepla, zvýšíme dodávky z kotelny. To se již 
stalo a výroba tepla v centrální kotelně byla 
navýšena. Ještě jsme však zatím neměli celo-
denní mrazy, a proto nevíme, jestli současné 
nastavení výkonu kotelny dokáže uspokojit 
dodávku tepla do jednotlivých bytů. Pokud 
bude potřeba, vyzývám všechny odběratele, 
dejte nám vědět, nastavení kotelny můžeme 
během několika minut změnit a její výkon 
zvýšit. Ještě jednou však zdůrazňuji, s ohle-
dem na cenu plynu a elektrické energie, bude 
příští rok cena tepla opravdu vysoká. Není 
jiné cesty, jak toto období zvládnout, než sou-
stavné šetření vedoucí k výraznému snížení 
spotřeby.

Kolegiátní kapitula sv. Kosmy a Dami-
ána nedávno prodala objekt zámku v Ja-
vorné. Když jsme spolu o tomto prodeji 
hovořili naposledy, ještě jste nevěděl, 
jaké úmysly se zámkem má nový majitel. 
Máte nyní už nějaké informace?

Ne, zatím se ke mně žádné další infor-
mace nedostaly.

Máme pár týdnů po komunálních vol-
bách, je konstituované nové zastupitel-
stvo i městská rada. Je už možné se ze-

ptat na priority, které by chtělo nové ve-
dení města realizovat?

Já ještě nejsem schopen na tuto otázku 
reálně odpovědět. Část zastupitelů je nová, 
o prioritách jsme se bavili jenom okrajově. 
Určitě lze vycházet z volebních programů 
uskupení, která mají v zastupitelstvu za-
stoupení. Věřím, že tyto programy jsou ob-
čanům známy. Za moji osobu mohu napsat 
asi toto: prioritou města v příštím roce bude 
schopnost zaplatit teplo a elektřinu za ob-
jekty, které má město v majetku: radnice, zá-
kladní škola, mateřská škola, kulturní dům, 
hasičská zbrojnice. Zaplatit elektrickou 
energii spotřebovanou při provozu veřej-
ného osvětlení. Pevně věřím, že se podaří na-
lézt finanční prostředky na opravu stropů ve 
druhém nadzemním podlaží radnice, pro-
tože musí být dokončen projekt zateplení 
objektu radnice. Musíme dokončit zateplení 
panelových domů v Obuvnické ulici. Mám 
veliké obavy, že na žádnou další větší akci 
však už město nebude mít peníze.

Otřepaný vtip hovoří o  dvou zprá-
vách, dobré a špatné. Špatné zprávy 
jistě nemáte, ale jakou dobrou byste 
mohl nabídnout občanům do nového 
roku 2023?

Než zprávu, tak do nového roku spíš 
přání. Přeji všem úspěšný nový rok, hlavně 
pevné zdraví a také dostatek trpělivosti 
a  vytrvalosti při  řešení nelehkých pro-
blémů, které jsou před námi. Přeji všem též 
hodně štěstí a spokojenosti doma, v práci 
či při studiu, nebo, když budete vykoná-
vat jakoukoliv zájmovou činnost, prostě 
pořád!

Děkuji všem lidem, za jejich práci, kterou 
pro město Bochov vykonali v roce 2022!

Plán akcí 2023
Leden 2023
14. 1.–Myslivecký ples
21. 1.–Ples města

Únor 2023
18. 2.–Maškarní pro 
dospělé

Březen 2023
18. 3.–Josefovská zábava
18. 3.–Maškarní pro děti
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Jarmark města Bochov a oslavy 
697. výročí udělení městských práv

Každoroční tradiční jarmark v Bochově 
se letos neobešel bez chladného, sychravého 
a větrného počasí. Bochované však nejsou 
z cukru a účast byla jako vždy velmi hojná. 
Od brzkého rána k nám najížděli stánkaři, 
kteří prodávali všemožný sortiment od dob-
rot slaných, sladkých i tekutých, přes ručně 
vyráběné výrobky, dárkové předměty, hračky 
či oblečení. Dorazil i lunapark Eden s pou-
ťovými atrakcemi. Úvod celodenního pro-
gramu ovládly děti z Bochovska. Svůj um 
nám předvedli hudební umělci ze ZUŠ, ná-
sledovalo roztomilé vystoupení nádražáků 
a rockerů z MŠ. Mafiáni z 1. B ZŠ rozproudili 
publikum i ze židliček, 5. třída nás zavedla 
do dalekého safari a na závěr nás roztančila 
děvčata z aerobiku. Všechna vystoupení byla 
jako vždy úžasná a děkujeme i paním učitel-
kám, které během velmi krátké doby doká-
zaly s dětmi vystoupení nacvičit.

Slovo dostal také pan starosta města Mi-
roslav Egert společně s panem starostou part-
nerského města Thiersheim Wernerem Fro-
hmaderem a jarmark náležitě zahájili. Děti, 
které neodradilo počasí, nastoupily na po-
dium za oblíbeným Divadlem z Bedny, kde se 
do celého představení mohly aktivně zapojit. 
Následovalo hudební vystoupení dua Ná-
vraty 1., které nás přeneslo k nostalgickým 
časům 60. – 90. let. Na druhé straně náměstí 
jsme mezitím mohli obdivovat naše šikovné 
žáčky z Trial týmu Bochov, kteří nám před-
vedli parádní ukázku umění trialu a děku-
jeme i tímto Péťovi Roštejnskému, který nám 
s dětmi ukázku nabídl a uskutečnil. Trialky 
vystřídalo Divadlo dětí Karlovy Vary s další 
krásnou pohádkou. Vedle pošty jste si mohli 
vyzkoušet oblíbenou lukostřelbou s našimi 

kamarády z Lukostřeleckého klubu Victoria 
Bochov z.s. pod vedením Mirky a Béďi Lo-
večkových, kterým tímto také moc děkujeme! 
Na své si přišli i cirkusoví milovníci. Zavítal 
k nám zručný žonglér Kašpar Klepal a před-
vedl takřka nemožné psí kusy se svými rekvi-
zitami. Po vystoupení nás neopustil a nadále 
se věnoval dětem i dospělým, které se pokusil 
žonglérskému umu naučit. Stálicí posled-
ních ročníků jarmarku jsou jednoznačně naši 
oblíbení kluci z kapely 4R, kteří byli jako vždy 
úžasní. Kdo má rád Waldemara Matušku, 
přišel si na své s revivalem Vladimíra Waldy 
Nerušila. Zlatým hřebem večera byla kapela 
Hudba Praha band, která nás pořádně roz-
hýbala svými hitovkami. V duchu pořádné 
rockové muziky jsme dále pokračovali s ryze 
dámskou kapelou The Apples a ani letos ne-
mohl chybět očekávaný ohňostroj! Tečku za 
celým večerem udělali naši kamarádi z ka-
pely Potíže. Moderování celého programu se 
ujal Libor Balák. Na této velké akci se podílí 
spousta lidí. Chtěli bychom moc poděkovat 
Pepovi Roštejnskému za kompletní zajištění 
elektřiny nejen pro stánkaře, ale i vystupující. 
Další poděkování patří klukům z pracovní 
čety, všem, kteří pracují pro město Bochov. 
Děkujeme i štědrým sponzorům Marius Pe-
dersen, Vodakva, Krajská správa a údržba 
silnic Karlovarského kraje a Služby města 
Bochov za poskytnutí finančního příspěvku 
na  tuto pěknou akci. Zároveň děkujeme 
i vám za to, že vás neodradilo počasí. Dou-
fáme, že se vám jarmark líbil a zachováte 
nám přízeň na dalších akcích, které pro vás 
připravujeme.

Za kulturní komisi při Radě města 
Bochov Kamila Altmanová

Blahopřání 
k významnému 
životnímu věku:

Vše nejlepší 
k životnímu jubileu
ZÁŘÍ:
Orabinec Andrej
Spejchal Václav
Postlová Blanka

ŘÍJEN:
Vopatová Olga
Stejskal Karel
Kalabis Václav

LISTOPAD:
Pátek Antonín
Hudáčková Marie

ZÁŘÍ:
Mikynová Bohumila
Zajícová Ludmila
Hána Jan
Irmanová Marie
Petro Ivan

ŘÍJEN:
Brumlíková Marta
Havlica Jiří
Krkoška Václav
Kele Michal
Gruntorád Evžen

LISTOPAD:
Moravcová Anna
Postl Rudolf
Študlar František
Kunzová Ludmila
Gréková Františka
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Podzim ve školní družině

Ve školním roce 2022/2023 byla v naší 
školní družině otevřena opět tři oddělení 
s  celkovou kapacitou 75 dětí. Zatímco 
předškoláci a prvňáčci pomalu zjišťovali, 
co je čeká, ti starší už objevovali, co je 
v družinách nového a co se naopak nezmě-
nilo. A že bylo co objevovat! Nejen nově 

vyzdobené herny, ale objevila se dokonce 
i nová paní vychovatelka Jana Smržová.

Září a říjen byl především o seznamo-
vání se s novým prostředím a novými ka-
marády, zejména formou různých spole-
čenských zájmových činností. Děti se po-
znávají, komunikují, rozvíjejí se.

V hernách školní družiny je naším pri-
márním cílem se smysluplně zabavit – po-
vídáme si, vyrábíme, tvoříme, soutěžíme, 
zpíváme, tancujeme, malujeme a v nepo-
slední řadě nezapomínáme ani na samo-
statné hraní si. Podzim je obdobím plným 
barev a změn v přírodě, a protože nám 
letos počasí opravdu přálo, trávili jsme 
většinu času hlavně venku na školním 
hřišti. Vycházky do přírody jsme využili 
ke sběru nejrůznějších podzimních plodů 
i krásně zbarvených listů.

Podzimní atmosféru pak děti zachy-
tily při tvorbě svých výtvarných prací 
a výrobků, kterými si postupně vyzdo-
bily herny.

V listopadu jsme v I. a II. oddělení ro-
zehráli tradiční turnaj v pexesu, větrné 
dny jsme využili k pouštění draků a závěr 
roku se ponese v duchu blížících se Vánoc.

Jaroslava Nezvalová, vedoucí 
vychovatelka ŠD při ZŠ Bochov

Tři prasátka
Na středu 2. 11. 2022 dostala naše Pří-

pravná třída při Základní škole Bochov po-
zvání do Mateřské školy Bochov zúčastnit 
se představení O třech prasátkách. S nad-
šením jsme souhlasili a představení se nám 
velice líbilo. Bylo veselé a poučné. Těšíme 
se na další představení v prostorách MŠ.

Dana Krejčová, ZŠ Bochov

Kocour v botách
Dne 10. 11. 2022 jsme s Přípravnou tří-

dou opět navštívili MŠ Bochov. Přijelo Di-
vadlo Z Bedny a zahrálo i pro nás pohádku 
o Kocourovi v botách. Pohádka se dětem 
velice líbila, byla vtipná a plná písniček. 
Děti se zapojily zpěvem, tleskáním a ně-
které si i zahrály kousek pohádky.

Dana Krejčová, ZŠ Bochov
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Lampionový průvod sv. Martina
Jednou z tradičních oslav před přícho-

dem Adventu je příjezd svatého Martina na 
bílém koni a s tím spojený průvod lampi-

ónů jako symbol zažehnutí lásky v našich 
srdcích. Většina lidí má tento den spojený 
s příchodem zimy a sněhu, ale také s hody, 
v nichž nesmí chybět svatomartinská husa, 
víno a martinské rohlíčky. Ani letos však 
Martin sněhovou nadílku do Bochova ne-
přivezl. Lampionový průvod vyšel od rad-
nice v čele se svatým Martinem na koni. 
Obešli jsme bochovské uličky a došli zpět 
k městskému úřadu, kde na nás čekal teplý 
čas a jablečné martinské rohlíčky, které na-

pekli členové kulturní komise a jejich přá-
telé. Tímto děkuji členům naší „kulturní 
rodiny“, našim přátelům dobrovolníkům, 
kolegům z MÚ Bochov, policii za bezpečný 
průběh akce, panu Kočíkovi za koně a jeho 
čas, Radničnímu sklípku za sváteční občer-
stvení a především děkuji Vám všem, kteří 
jste na naši akci dorazili a strávili s námi 
milé chvíle. Jsem moc ráda, že nám zacho-
váváte přízeň a na naše akce chodíte. Vše co 
děláme, děláme právě pro Vás. Na každou 
akci se dlouho a pečlivě připravujeme a není 
lepší odměny, než Vaše hojná účast a spo-
kojenost s naší prací a snahou. Na konci 
průvodu nemohla chybět ani tradiční spi-
rála štěstí, na kterou každý mohl položit za-
pálenou svíci a přát si i ta nejtajnější přání. 
Splní se nám? Pokud k přání přidáme i své 
činy a snahu, tak není nic nemožné.

Za kulturní komisi při Radě města 
Bochov Kamila Altmanová

Strašidelná stezka odvahy pro dospělé
Letos na podzim jsme měli možnost 

se projít již čtvrtou strašidelnou stezkou 
pro dospělé. Počasí nám všem přálo, ne-
pršelo a byla krásně strašidelná tma. Pro-
cházeli jsme se po naší staré dobré trase 
v Lágru a Jeřábku. Cestou na nás čekalo 
patnáct strašidel. Pokud někdo napočí-
tal více, tak to bylo strašidlo opravdické. 
Na startu jsme přivítali kolem sta ná-
vštěvníků, kteří se dobrovolně přišli bát. 
Spousta z vás potkala minimálně zombie 
jeptišky, starýho Brůnu, šíleného dřevo-
rubce, zodpovědného tatínka s mimin-
kem, vřískající masky, kostlivce a další 
neidentifikovatelné příšery. Děkujeme 
panu Veverkovi za umožnění vstupu do 
lesa, děkujeme naší stále širší kulturní 

rodině a našemu hlavnímu sponzorovi 
městu Bochov. Doufejme, že se příští 
rok se zase vše podaří a budeme se na 
vás těšit.

Za kulturní komisi při Radě města 
Bochov Terezie Tkáčová

Zahájení školního roku 2022/2023
Základní škola Bochov

Není to dlouho, co jsme se s našimi žáky 
loučili při závěrečné akademii a těšili se na 
prázdniny. Ty opět utekly jako voda a na-
stal první školní den. Pro prvňáčky je to 
slavnostní okamžik, na který většinou rádi 
vzpomínají. Čas, který věnovali především 
hře, najednou střídá také učení a povin-
nosti spojené se školní docházkou. Letošní 
školní rok je trochu výjimečný. Po několika 
letech se nám podařilo otevřít dvě první 
třídy. Nové žáky slavnostně přivítali spolu 
s třídními učitelkami pan starosta Miroslav 
Egert a paní ředitelka Michaela Vonšovská. 
I tento školní rok se těšíme z dalšího roč-

níku přípravné třídy, která je nyní zřízena 
při naší základní škole s maximální obsa-
zeností. Nově jsme zřídili speciální třídu, ve 
které se vzdělávají žáci se speciálně vzdě-
lávacími potřebami, kteří na některé před-
měty docházejí do klasických tříd. A kdo se 
o všechny mrňousky postará po skončení 
vyučování? Samozřejmě naše paní vycho-
vatelky. S příchodem nových žáků se roz-
rostl i náš pedagogický sbor a vzniklo nové 
oddělení družiny. Všem žákům přejeme 
mnoho úspěchů a radosti, rodičům dosta-
tek trpělivosti a pedagogům dostatek pra-
covního elánu a potěšení z práce.

ZŠ Bochov
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Vánoční tvoření v mateřské škole
Ve středu 16. 11. 2022 se v Mateřské 

škole v Bochově uskutečnilo vánoční tvo-
ření. Děti společně s rodiči vyráběly papí-
rové zápichy do květináče, svícny a další 
dekorace spojené s adventem a blížícími se 
svátky.

Výrobky nebyly náročné na čas ani na 
zručnost, při tvoření si děti rozvíjely jem-
nou motoriku, učily se soustředit na jednu 
činnost a podporovaly tak i svoji fantazii.

Jsme rádi, že se jako každý rok zúčast-
nila spousta rodičů, kteří vnesli do školky 
příjemnou a pozitivní atmosféru.

Děkujeme všem zúčastněným a  těm, 
kteří přispěli menším občerstvením pro děti.

Budeme se těšit zase na příští tvoření.
Naděžda Zoglauerová

Halloween v mateřské škole a kouzelné vaření lektvarů

Halloween se slaví 31.  října, většina 
dětí se převléká do strašidelných kostýmů 
a symbolem svátku jsou dýně, čarodějnice, 
duchové a barvy černá a oranžová.

I naše školka si tento svátek hezky užila. 
Většina dětí přišla v tento den ve strašidel-
ných kostýmech.

Ráno děti překvapila paní kuchařka, 
která jim připravila strašidelnou svačinku.

Dopoledne děti s paními učitelkami pl-
nily různé úkoly spojené se svátkem. Nej-
více děti bavilo vydlabávání dýní, kterými 
jsme si vyzdobili celou zahradu.

Na pozdní odpoledne bylo pro rodiče 
s dětmi připraveno KOUZELNÉ VAŘENÍ 

LEKTVARŮ na školní zahradě. Paní uči-
telky vyzdobily zahradu světýlky a různými 
strašidelnými příšerkami.

Děti i rodiče plnili různé úkoly na 10 sta-
novištích. Na závěr si děti uvařily kouzelný 
lektvar, za který dostaly odměny. Celá akce 
se velmi vydařila, děti byly nebojácné a při 
plnění úkolů velmi šikovné.

Věra Hylasová

Medové snídaně
24. 10. 2022 proběhla v prostorách ma-

teřské školy v Bochově přednáška s názvem 
Medové snídaně.

Pan včelař přivítal děti v ochranném ob-
lečení a s „dýmákem“ na vykuřování včel. 
Včely, které cítí kouř, se stáhnou do úlu 
a nabírají zásoby medu do medného váčku, 
připravují se tak na útěk před ohněm.

Pomocí obrázků vedl včelař rozhovor 
o životě včel, jejich příbytku, jak a kde se 
pohybují, o sběru potravy, kam si ji uklá-
dají a proč jsou pro nás tak užitečné. Děti 
si poslechly informace o tom, jak je důle-
žité zařazovat med do našeho jídelníčku, 
jak se používá a že je pro nás velmi zdravý. 
S chutí se zapojovaly a odpovídaly na dané 
otázky.

Na konci zážitkového povídání děti med 
ochutnaly.

Jana Písaříková
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Halloweenská detektivka

I přestože Halloween nepatří mezi naše pů-
vodní svátky, je, nejen u dětí, velmi oblíbený.

Myslím, že ho u nás vnímáme jinak než 
jinde. Na naše blízké vzpomínáme více 2. 11. 
při Dušičkách a Halloween bereme spíše jako 
den plný kostýmů, vyřezávaných dýní a vy-
tváření různých strašidelných pokrmů.

Již loni jsme se snažili dětem tento den 
ozvláštnit nejen dopoledne ve škole, ale také 
večerní stezkou odvahy. Letos jsme zvolili 
hru formou detektivky. Na startu čekal na 
děti velký obraz s možnými pachateli, kteří 
okradli bezhlavého rytíře. Stejný obrázek 
měly děti na kartičce, kterou obdržely a bě-
hem navštěvování jednotlivých stanovišť po-

stupně zjišťovaly, kdo to tedy provedl. Bě-
hem jejich cesty čekaly na děti tyto postavy: 
bílá paní, kostlivec, Frankenstein, dýně, upír, 
duch, mumie či čarodějnice a smrtka. Děti 
naplno plnily ne vždy jednoduché úkoly- mu-
sely zvládnout vytvořit mumii, sešít hlavu 
nebo přelít krev u upíra. Po vyluštění záhady 
čekala v cíli pro děti malá odměna – odznak 
na památku a dobrota. Tento rok nás navští-
vil velký počet halloweenských nadšenců, což 
nás velmi potěšilo. Velký dík patří také dobro-
volníkům z deváté a sedmé třídy, bez kterých 
by se akce neobešla.

Mgr. Kristýna Klasová 
a Mgr. Monika Macháčková

Moštování
V polovině října si 4. a 5. třída jela do 

Botanické zahrady v Bečově vyzkoušet, 
jak se vyrábí jednoduchým způsobem 
mošt, který dříve lidé připravovali sami 
doma z čerstvých jablek či jiného ovoce. 
Seznámili jsme se s postupem, pomůc-
kami, nasbírali jsme jablka a pustili se do 
práce. Děti zjistily, že vyrobit si mošt není 
nijak složité, že nám na to stačí jen pár po-
třebných věcí a že bychom to zvládli doma 
i dnes. Čerstvý mošt byl opravdu výborný, 
sladký, voňavý a dětem velmi chutnal. Až 
nám bylo líto, že ho nemůžeme vypít víc.

Mgr.Simona Černá

Svatý Martin
V loňském roce jsme si některými aktivi-

tami připomněli tento významný den a ani 
letos jsme na něj nezapomněli.

Hned po ránu jsme se zahřáli hudebním 
ztvárněním legendy o sv.Martinovi, kdy jsme 
na židlích napodobovali jízdu na koni a čin-
nosti, o kterých se v legendě vypráví.

Poté jsme se s páťáky inspirovali loňským 
nápadem být PATRONEM PRVŇÁČKŮ, 
a tak jsme všem dětem vyrobili koníky a pře-
dali jim památeční pergamen.

O velké přestávce čekal žáky 1.stupně 
lampiónový průvod, při němž jsme společně 
prošli všechna patra naší školy, zakončili to 
bludištěm v šatně a sladkou odměnou ve 
formě svatomartinského rohlíčku, které pro 
děti napekli žáci 5.třídy.

O  přestávkách čekaly na chodbě děti 
různé aktivity ke svátečnímu dni. Děti z pří-
pravné třídy spojovaly stejné podkovy a ro-
hlíčky, přikládaly k obrázkům správné stíny 
a na památku dostaly VZÁCNÝ PERGA-
MEN. Prvňáčci zkoušeli dovézt Martina 
přes nelehké bludiště, zahráli si oblíbenou 
hru – Já mám, kdo má se symboly sv.Martina 
a svedli boj v pexesu. Žáci druhé a třetí třídy 
zkoušeli přiřadit správnou hádanku k obráz-

kové odpovědi, po spočítání příkladů umístili 
rohlíčky na mísu a zmákli i některé pracovní 
listy a skládačky. Na děti ze čtvrté a páté třídy 
čekal detektivní úkol s tajenkou, kdy musely 
odhalit, co který obrázek ukrývá.

Celé dopoledne probíhalo ve sváteční a ve-
selé náladě.

Mgr. Kristýna Klasová

Drakiáda
V sobotu 29. 10. se v Bochově na poli 

vedle Agrafy konala drakiáda. Bylo slu-
nečné počasí, ale větru bylo velmi pomálu. 
Dráčky jsme tedy moc neprovětrali, spíše 
jsme je tahali. I přes bezvětří považujeme 
akci za zdařilou. Děti a dospěláci se potkali 
a příjemně poklábosili u buřtíku a čaje. Dě-
kujeme všem, kteří dorazili, a už teď se tě-
šíme na příště. Snad bude více fučet.

Za kulturní komisi při Radě města 
Bochov Kamča Altmanová
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Návštěva výcvikového 
zařízení Hradiště

Ve čtvrtek 8. září jsme byli místo vyučo-
vání ve vojenském prostoru Doupov. Bylo 
to tam velmi hezké. Měli pro nás připra-
vené ukázky se cvičenými psy, zbraněmi atd. 
Bylo tam několik stánků – vojáci se zbra-
němi, policie, lesáci s parožím… Mohli jsme 
se podívat do vojenských vozů, např. do 
BVP, Tatry apod. Nakonec nám hasiči udě-
lali pěnu, a to bylo nejlepší. Hned s něko-
lika spolužáky jsme se rozběhli do ní, pořád 
jsme se v ní strkali a nakonec jsme do ní 
hodili i  jednu spolužačku. Se spolužáky 
jsme si i zastříleli na umělé divoké prase, 
a to z flusačky a uspávací stříkačky. Bylo to 
i přes deštivé počasí moc fajn.

Jarda Frolo, IX. tř. ZŠ Bochov

Oslavy 150 let založení SDH Bochov

V roce 1872 byl založen sbor dobrovol-
ných hasičů v Bochově a tudíž letos slaví své 
150. výročí. Samotné velké oslavy proběhly 
dne 3. září. Členové SDH Bochov a hosté 
se sešli kolem 13. hodiny u hasičárny. Po 
seřazení se slavností průvod odebral k cen-
trálnímu kříži na hřbitově k uctění památky 
bývalých členů, jejich rodinných přísluš-
níků a dalších podporovatelů. Celý průvod 
se za zvuky kapely vydal ulicemi Okružní, 
Školní, Obuvnická a Mariánská na náměstí 
a následně ke kulturnímu domu. Zde pak 
zazněla státní hymna, proběhlo slavnostní 
předání stuh na prapory, předání medailí 
a stuh členům SDH Bochov za věrnost a za 
zásluhy, poté si vzal slovo starosta města 
pan Egert a pár vřelých slov zaznělo i od 

dalších hostů z okolních sborů a spřátele-
ného sboru z Tiershaimu.

Velká většina mladých hasičů složila slib 
mladého hasiče. Pro dříve narozené byl při-
praven program. Jak umí vyprostit osobu 
z  havarovaného vozidla předvedli naši 
kluci z výjezdové jednotky, HZS předvedlo 
ukázku vysokozdvižné plošiny. Slovo poté 
měli opět mladí hasiči, a to ti nejmladší, 
s ukázkou svého požárního útoku. V kul-
turním domě pak probíhala zábava do brz-
kých ranních hodin.

Doufáme, že jste se oslavy zúčastnili 
s námi a stejně jako my si celý prosluněný 
den užili.

Milan Vodička, 
starosta SDH Bochov

Vybavení JSDH 
Bochov novými 
ochrannými 
prostředky hasiče

Město Bochov získalo v letošním roce 
dotaci z rozpočtu Karlovarského kraje na 
vybavení jednotky sboru dobrovolných ha-
sičů novými ochrannými prostředky ha-
siče ve výši 120 000 Kč. Z obdržené dotace 
na podporu JSDH obcí od Karlovarského 
kraje bylo pořízeno celkem 6 zásahových 
třívrstvých oděvů.

Zuzana Záluská, MÚ Bochov
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Velké úspěchy našich hasičů
Ani během léta naši Bochovští hasiči ne-

zaháleli a zúčastnili se dvou republikových 
soutěží, a to v kategorii muži v Pardubi-
cích a v kategorii mladší žákyně v Benešově. 
Dovolte mi Vám obě tyto soutěže přiblížit.

26. – 28. 8. 2022 se na městském atle-
tickém stadionu města Pardubice konalo 
Mistrovství ČR v požárním sportu, kam 
poustoupili bochovští muži. V pátek 26. 
proběhly tréninky a  slavnostní zahájení 
soutěže. V sobotu se už konečně závodilo, 
a to v běhu na 100 metrů s překážkami, kde 
jsme obsadili 15. místo. A běžel se také zá-
vod štafet 4x100 metrů, kde jsme skončili 
16. Z výsledků jsme nadšení příliš nebyli, 
ale věděli jsme, že naše silná stránka, tudíž 
požární útoky, nás teprve čeká, a to v neděli.

První nedělní pokus útoků se nám po-
vedl a ukončili jsme ho s časem 26:52 s, což 
nás velmi potěšilo, jelikož jsme byli na prů-
běžném druhém místě. Druhým pokusem 
se nám ho už bohužel nepodařilo zlepšit, 
ale nikdo jiný na náš stříbrný čas už ne-
měl, a tudíž jsme si odvezli z MČR medaili 
za 2. místo.

25. 9. se poté v Benešově konalo naše 
letošní poslední mistrovství, a to v běhu na 
60 metrů s překážkami. V kategorii mladší 

žákyně nás zde reprezentovaly Emma Po-
procká a Adéla Rendlová.

Obě děvčata bojovala a dala do toho vš, 
co měla. Emmě se podařilo umístit se na 
113. místě a Ádě na místě 52.

Na závěr mi zbývá říct dvě věci. Naše 
dospělé týmy se už usilovně připravují na 
sezonu příštího roku, jelikož MČR bude 
hostit Sokolov a rádi bychom se na domácí 
půdě předvedli.

A  za druhé bych chtěl poděkovat 
městu za to, jak nás v našem sportu velice 
podporuje

Za sportovní kolektiv Ondřej Klaban, 
vedoucí MH

Podzimní turnaj
Dne 15. 10. 2022 se hrál podzimní tur-

naj v licitovaném mariáši. Turnaj se ode-
hrál v restauraci u p. Mottla za účasti 19 
hráčů z Bochova, Žlutic, K. Varů, Radonic, 
Klášterce nad Ohří, Čichalova, Protivce 
a Svatavy.

První místo získala p. Eva Čokáčová 
z Radonic, druhé místo p. Tomáš Ševčík 
z Karlových Varů a třetí místo obsadil p. Jo-
sef Čokáč z Radonic.

Bochovští se umístili: 4. místo: p. J. Ku-
rak, 8. místo: p. V. Pejša a 14. místo: p. V. 
Fujerík.

Organizační výbor děkuje p. J. Pelan-
tovi za ceny pro hráče a obsluze restaurace 
za přípravu občerstvení. Těšíme se na další 
turnaj, jistě za větší účasti.

Za organizační výbor klubu LM
Vladimír Pejša

Hospodský kvíz
V pondělí 29. 8. 2022 proběhl v restau-

raci Radniční sklípek v Bochově historicky 
první hospodský kvíz, který pořádáme jed-
nou za čtrnáct dní v pondělí. Od prvního 
kvízu jsme se sešli již 7x a vždy byla velmi 
hojná účast. Týmy vědomostně nadupa-
ných machrů nechybí na žádném setkání. 
Společně procházíme 56 otázek prostupu-
jících napříč celým lidským věděním. Při-
dejte se k nám i vy a otestujte své vědomosti. 
Výhercům gratulujeme a těšíme se na další 
setkání!

Kamča Altmanová

Bochovské 
infocentrum je to 
nejoblíbenější!

Během letních prázdnin proběhla an-
keta o oblíbené informační centrum roku 
2022. Soutěžilo se ve všech krajích ČR. 
Za Karlovarský kraj vyhrálo první místo 
naše bochovské infocentrum. Všem moc 
děkujeme za hlasy a vaši podporu. Moc 
si toho vážíme a doufáme, že nám zacho-
váte přízeň.

Za infocentrum děkují 
Kamča a Jarmi
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Z činnosti SPCCH Bochov
V srpnu jsme byli v Lounech na vý-

stavě „Dům a zahrada“, byla tam spousta 
věcí: kytky, sazenice, koření, burčák…, 
prostě paráda. Na zpáteční cestě jsme 
se zastavili na zámku Nové Hrady – pro-
hlídka, společné foto („úsměv prosím“). 
Přes sto schodů do Zámecké věže, vy-
hlídka úchvatná, v kolenou mi dodnes 
stále vrže.

Další akce v říjnu – Kulturní dům Bo-
chov – Podzimní setkání, chlebíčky, káva, 
zákusek a s novým starostou rukypodání 
a příslib spolupráce radnice s námi na 
přístí rok. Jestě setkání na Mikuláše a do 
Vánoc už jen malý krok.

Přeji Vám, za nás seniory, pohodové 
vánoční svátky, hodně zdraví, štěstí, lásky. 
I příští rok se s Vámi budeme rádi setkávat.

Štástková Dana, jednatelka

Senior bez nehod
30. 9. v Radničním sklípku proběhla 

divadelní přednáška pro seniory s názvem 
Senior bez nehod. Sešlo se přes dvacet 
pozorných diváků. Dozvěděli jsme se 
spoustu užitečných a zajímavých infor-
mací, které se týkají bezpečnosti chodců, 
řidičů i cyklistů. Všem moc děkujeme za 
účast a budeme se těšit společně s vámi 
na další akce.

Za kulturní komisi při radě města 
Bochov Kamča Altmanová
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Přírodovědný klokan 2022
Dne 12. 10. 2022 se žáci 8. a 9. roč-

níku zúčastnili soutěže Přírodovědný klo-
kan. Soutěž pořádá každým rokem Pří-
rodovědná fakulta Univerzity Palackého 
v Olomouci ve spolupráci s Pedagogickou 
fakultou UP v Olomouci. Cílem soutěže 
je vzbudit zájem žáků o technické a pří-
rodovědné obory. Písemný test probíhal 

40 minut a žáci odpovídali na otázky z ob-
lasti nejen přírodopisu, ale i fyziky, che-
mie, matematiky či zeměpisu. Z naší školy 
se této soutěže zúčastnilo 11 žáků. Nejú-
spěšnějším řešitelem byl žák 9. ročníku 
Daniel Dimo.

Mgr. et Mgr. Radka Kvasničková, 
organizátorka školního kola

4R ve Sklípku
Ve znamení kvalitní country hudby 

v podání našich přátel ze 4R se nesl večer 
27. 10. v restauraci Radniční sklípek. Se-
šlo se spoustu příznivců pohodové hudby. 
Jednalo se o milé přátelské setkání, které 
lahodilo nejen uchu, ale i duši. Budeme 
rádi, když budeme moci realizovat po-
dobné akce co nejčastěji. Doufáme, že se 
vám večer líbil a hoši, děkujeme!

Za kulturní komisi při radě města 
Bochov Kamča Altmanová

Víte, že?
• Slavení Vánoc předcházely pohanské osla-

vy zimního slunovratu (21. prosince) jako 
symbolu znovuzrození Slunce.

• Nejstarší zmínky o křesťanských Vánocích 
pocházejí z 2. století n.l., datum 25. pro-
since jako dne Narození páně (Boží hod 
vánoční) je doloženo ve 4. století v Římě.

• V některých zemích, včetně ČR, se za hlav-
ní sváteční den považuje Štědrý den spoje-
ný s obdarováváním dárky, v západní Evro-
pě a USA se dárky dávají až 25. prosince, 
na první skutečně vánoční svátek.

• Jedním z  hlavních symbolů Vánoc je 
pro nás dnes stromek. Jeho tradice je 
však poměrně mladá, o  prvenství se 
přou estonský Tallin (1441) a lotyšská 
Riga (1510). První hodnověrná písem-
ná zmínka je v kronice německého měs-
ta Brémy (1570). První vánoční stromek 
v českých zemích představil svým hostům 
na zámečku v Libni ředitel Stavovského 
divadla Jan Karel Liebich r. 1812. Ve větší 
míře se stromky začaly v domácnostech 

(a to ještě jen v těch bohatších) objevovat 
až koncem 19. století. Zajímavostí je, že 
se původně věšely na strop nad stůl tzv. 

„hlavou dolů“. Katolická církev se tomu-
to protestantskému zvyku dlouho bráni-
la a ve Vatikánu byl první vánoční strom 
vztyčen až v roce 1982!

• Asi nejslavnější vánoční písni je Tichá 
noc (Stille Nacht), společné dílo kapla-
na a básníka Josepha Mohra (text) a uči-
tele a varhaníka Franze Xavera Grubera 
(hudba). Pro problémy s nefunkčností 
varhan zazněla poprvé jen za doprovodu 
kytary (24. 12. 1818 v kostele sv. Mikuláše 
v Oberndorfu u Salzburgu), přesto ihned 
oslovila všechny zúčastněné. Její text byl 
přeložen do více než 300 jazyků a nářečí 
po celém světě. O její mimořádné mravní 
síle svědčí i to, že během první světové vál-
ky byly na frontě o štědrovečerní půlnoci 
zastaveny boje a vojáci na obou stranách 
zákopů si ji společně zazpívali.

Václav Svoboda

Vlaštovkiáda

Každý podzim se houfují a  odlétají 
ptáci, kteří potřebují přezimovat v teplej-
ších krajích, aby u nás nezahynuli, a na 
jaře se k nám zase vracejí. Mezi ně patří 
i vlaštovky. Rozloučili jsme se s nimi na 
konci září vlaštovkami složenými z papíru. 
V tělocvičně jsme si zaházeli a zasoutěžili 
mezi sebou.

A komu z jednotlivých tříd dolétly vlaš-
tovky nejdál?
1. A – 1. místo: Martin Chytka; 
2. místo: Jakub Bílý; 3. místo: Tereza 
Juránková
1. B – 1. místo: Alan Juřica; 2. místo: Filip 
Pospíšil; 3. místo: Zdenek Karala
2. třída – 1. místo: Ema Pajmová; 2. místo: 
Šimon Brančík; 3. místo: Michael Písařík
3. třída – 1. místo: Jan Vopat; 2. místo: 
Terezie Pokorná; 3. místo: Viktorie Lidinská
4. třída – 1. místo: Anna Fišerová; 
2. místo: Emma Poprocká; 3. místo: Tereza 
Nováková
5. třída – 1. místo: Jakub Krejčí; 
2. místo: Petr Donáth; 3. místo: Jozef 
Szappanos
Gratulujeme všem výhercům.

Mgr. Simona Černá

Charitativní sbírka 
ŽIVOT DĚTEM

V měsíci říjnu proběhla na naší škole 
sbírka pro nemocné děti ŽIVOT DĚTEM.

Prodávaly se magnetky, hlavolamy 
a tužky. Vybráno bylo celkem 6 210 Kč.

Děkuji všem, kteří se sbírky účastnili 
a přispěli na dobrou věc.

Mgr. Marta Giorgiutti, 
školní metodička prevence
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Ohlédnutí za podzimní částí fotbalu

Nejprve krátké shrnutí A týmu – na pod-
zim jsme odehráli celkem 13 zápasů, z toho 
8x vyhráli, 4x prohráli a jednou remizovali. 
Mužstvo se v tabulce umístilo na krásném 
třetím místě. Velká gratulace chlapi, jste na 
bedně.

Po delší odmlce se nám tento rok podařilo 
obnovit mužstvo mládeže – dorost. Podzim 
se mu bohužel moc nevydařil. Kluci nejsou 
ještě sehraní, ale chce to čas a trpělivost, a vě-
řím, že na jaře bude náš dorost úspěšnější. 
V krajské soutěži před jarními odvetami jsou 
v tabulce zatím na posledním místě.

V Bochově máme v současné době dva 
týmy žáčků. Abychom mohli vyhovět všem 
dětem a ty mohly hrát, spojili jsme se s klu-
bem TJ Slavoj Bečov. Zatím se domácí zá-
pasy hrají v Bečově. Když vše dobře dopadne, 
mohli by žáci hrát příští sezónu na našem 
hřišti pod názvem FK SMB Bochov. Držme 
si palce.

Starší žáci skončili ve své kategorii v ta-
bulce sedmí z deseti týmů a mladší žáčci třetí 
z dvanácti týmů. Přeji jim mnoho dalších fot-
balových úspěchů.

Naší mládeže se ujali noví trenéři, díky 
nim můžeme vychovat novou základnu mlá-
deže pro bochovský fotbal. Doufám, že dě-
tem i trenérům dlouho jejich nadšení a zápal 
vydrží.

Poděkování patří Matějovi Dvořákovi, 
Petru Křivánkovi, Martinovi Pospíšilovi, 
Janovi Grancovi, Michalovi Peckovi a Mi-
roslavu Zahálkovi především za trpělivost 
a pevné nervy s dnešní mládeží.

V sobotu proběhla v kabinách FK SMB 
po velmi úspěšné sezóně dokopná. V rámci 
oslav jsme se oficiálně rozloučili s fotbalisty, 
kteří po dlouhých letech opouští řady na-
šeho klubu.

Pozvání přijali Miroslav Vonšovský, Mi-
roslav Egert, Radek Otáhal, Petr Hazu-
cha a Roman Vonšovský. Hoši, děkujeme 
a přijďte se občas podívat, jak to mladým 
kope.

Nakonec bych chtěl poděkovat všem na-
šim fanouškům za přízeň a podporu, kterou 
nám po celý podzim věnovali.

Za FK SMB Bochov 
Kamil Pacinda

Zdravíme všechny 
čtenáře

Nadešla doba, kdy opět vychází Bo-
chovský zpravodaj a banda lukostřelců 
z Bochova se opět hlásí, aby informovala 
o svých aktivitách.

V první řadě bych chtěl poděkovat na-
šim členům, kteří se zúčastnili naší soutěže 
Bochovský šíp, jež se konala 28. 8. 2022. 
Někteří střelci ukázali, že je lukostřelba 
baví, a dokázali to svými výsledky.

Opět jsme s dětmi vyvíjeli i jiné aktivity, 
jako například návštěvu Centra záchra-
nářů v Karlových Varech, kde si všichni 
vyzkoušeli práci záchranářů. První pomoc 
ovládaly děti velice dobře a prokázaly zna-
losti v této tématice. Na svých záludných 
otázkách je nenachytali ani hasiči. Musím 
říct, že jsme byli příjemně překvapeni.

Návštěva LASER GAME arény byl ale 
oproti Centru záchranářů opravdový ma-
sakr, užili jsme si neskutečně úplně všichni. 
Vyzkoušeli jsme si několik typů her a děti 
se bavily natolik, že jsme měli starost, jestli 
je vůbec dostaneme domů. A věřte, že to 
nebyla naše poslední návštěva v této herně.

Na závěr bych chtěl napsat, že nás těší 
stálý zájem o lukostřelbu. Z tohoto důvodu 
jsme museli tuhle rostoucí bandu rozdělit 
na dvě poloviny, abychom se v zimním ob-
dobí vešli do tělocvičny. Děkujeme všem, 
kteří nás podporují a hlavně městu Bochov, 
od kterého jsme dostali šanci bochovskou 
lukostřelbu realizovat. Pokud má někdo 
zájem, byť si lukostřelbu jenom vyzkou-
šet, ať neváhá a kontaktuje nás a my mu 
budeme po dohodě k dispozici.

Bedřich Loveček, trenér

Turnaj ve florbale
Dne 1. 11. 2022 se na naší škole usku-

tečnil turnaj II. stupně ve florbale. Tur-
naje se zúčastnili jak dívky, tak i chlapci 
z  jednotlivých tříd, kdy si mohli porov-
nat své sportovní dovednosti a zároveň 

vyzkoušet taktiku hry. Vítězem se mezi 
dívkami stal 9. třída a mezi chlapci rov-
něž 9. třída.

Mgr. et Mgr. Radka Kvasničková, 
organizátorka turnaje
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Práce na údrčské hasičárně pokračují
Bývalí obyvatelé Údrče Václav a Radek 

Záluských si předsevzali, že pro obec Údrč 
něco udělají. Radek je vyučený truhlář, tak se 
po dohodě s otcem rozhodli pro výrobu vrat 
a vikýře bývalé hasičárny. Veškerý potřebný 
materiál na výrobu a nátěry vrat si zajistili 
sami z vlastních prostředků. To, že se jim 
práce povedla, je vidět na přiložené fotografii

Jen připomínám, že se na obnovu hasi-
čárny, která byla postavena v roce 1929, pro-
vedla v roce 2017 Tříkrálová sbírka. Z vý-
těžku se dílem zaplatila výměna krovů a stře-
chy. Dále město Bochov provedlo odvod-
nění objektu a opravilo část venkovních omí-
tek. Byla provedena úprava okolí a umístěny 
dvě lavičky, z kterých bude pěkný výhled 
na upravovaný rybník. Při úpravách okolí 
zbylo místo i na tři parkovací místa. Po do-
končení oprav zde budou umístěny materi-
ály, které budou připomínat historii údrč-
ských dobrovolných hasičů.

První hasičský sbor v Údrči byl založen 
již v roce 1883. V poválečné době fungovali 
dobrovolní hasiči až do osmdesátých let mi-
nulého století.

Je vidět, že jak současným, tak ani býva-
lým obyvatelům není vzhled obce lhostejný.

Po menší přestávce se opět rozběhly práce 
na úpravě rybníka.

Vladislav Krátký

Jako vždy bude připraven teplý čaj i svařák,
donesení vlastního vánočního cukroví vítáno.

18.prosince .2022
od  17:00

Vystoupí slavné 
„Bambini di Údrč“ 

a možná bude i překvapení.

PPřřiijjďďttee  ssee  ppoo  ddvvoouulleettéé  ppaauuzzee  ooppěětt
vváánnooččnněě  nnaallaaddiitt,,  ppoosslleecchhnnoouutt

aa  ssppoolleeččnněě  ssii  ii  zzaazzppíívvaatt  zznnáámméé  kkoolleeddyy..
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A
Medová snídaně

Víte, že i včely mají svůj svátek? Od 
roku 2018 je stanoven 20. květen Světo-
vým dnem včel, abychom si připomínali 
jejich důležitost pro nás všechny. Do 
celorepublikového projektu Medové 
snídaně se zapojila i naše škola. Med 
je dětem představen jako součást zdra-
vého životního stylu, jako potravina a lék 
i  jako nepostradatelná součást přírody. 
Lektor ze Sokolova přiblížil dětem práci 
včelařů i práci a život včel. Během před-
nášky děti dostaly nejen informace, ale 
také med ochutnávaly. Med byl výborný 
a chutnal téměř všem. Odměnou navíc 
byly dětem ještě omalovánky, puzzle, 
pastelky a ořezávátka s motivem včel.

Mgr. Simona Černá
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Střípky z historie Bochovska
Z historie Dlouhé Vsi II.

Polohu nové osady v terénu nám při-
bližuje 2. vojenské mapování, které ov-
šem vzhledem k měřítku 1:28800 vypo-
vídá o celkové situaci pouze obecně. Dů-
ležitější a cennější výpověď nám podává 
císařský otisk stabilního katastru z  r. 
1841, který nám svým měřítkem 1:2880 
dává poměrně podrobně nahlédnout do 
podoby nově vzniklé osady. Ta má již 
výše zmíněnou podobu ulicové obce, le-
žící podél severojižně směřující komu-
nikace mezi Bochovem a Toužimí. Na 
plánu osady vidíme zřetelně, že většina 
stavení byla zbudována z kamene, příp. 
cihel (jsou zobrazena karmínovou bar-
vou). Pouze dva domy byly tzv. „spalné“, 
čili z větší části dřevěné (jsou označené 
žlutou barvou). Nacházejí se východně 
od cesty zhruba ve dvou třetinách cesty 
směrem od Bochova. Nesly číselné ozna-
čení 9 a 10 a nelze vyloučit, že jsou to po-
zůstatky bývalého ovčína. Kromě toho se 
u třetího stavení směrem od Bochova na-
cházejí u třetího domu dva malé dřevěné 
přístavky. Většina domů byla jednodu-
chého čtvercového nebo obdélníkového 
půdorysu pouze s malým zázemím v po-
době úzkých podlouhlých obdélníkových 
parcel sloužících k doplňkovému země-
dělství. Na parcele patřící k číslu 17 byl 
západně malý rybníček ve tvaru obdél-
níku (parcela č. 126). Západně od cesty 
stávalo v  té době patnáct domů, další 
nejjižnější byl ve výstavbě. Východně 
od cesty stálo dalších třináct stavení. 
O  něco mladší indikační skica již ob-
sahuje o dva domy navíc, po jednom na 
každé straně cesty. Indikační skica se 
v průběhu druhé poloviny 19. století mě-
nila a byla průběžně doplňována, takže 
zachycovala nejen nově postavené ob-
jekty, ale i změny úpravy již stávajících 
objektů. Navíc zobrazuje i úzké pozemky 
patřící k  jednotlivým objektům, které 
sloužily k doplňkovému zemědělskému 
hospodaření. Z  dosud známých pod-
kladů vyplývá, že počet domů po r. 1841 
se dlouho neměnil. Teprve před rokem 
1883 byl postaven dům č. 30 a do r. 1887 
přibyly ještě dva objekty – domy č. 31 
a 32, sídlo místního hostince. Poslední 
obytné stavení dům č. 33 bylo postaveno 
před r. 1889. Jeho vybudováním se sta-
vební vývoj osady prakticky ukončil.

Základní podoba nové osady byla 
tedy dána již v roce jejího založení a do 
budoucna se prakticky již nezměnila. 
V 90. letech 19. století ji doplnila pouze 
malá kaple neznámého zasvěcení, která 

stávala před domem č. 17 západně od sil-
nice. Vznikla patrně v r. 1892, neboť z to-
hoto roku pochází zmínka o peněžním 
daru ve výši 50 zlatých, který na její vy-
budování poskytl císař František Josef I.

Významným zlomem v dějinách osady 
byl rok 1837. V něm došlo k adminis-
trativnímu oddělení od mateřské vsi 
a všechny domy dostaly nová čísla. Zá-
roveň došlo k přečíslování domů i v Telči. 
Domy v Dlouhé Vsi byly očíslovány tak, 
že č. 1 obdržel nejsevernější dům vý-
chodně od cesty, dále čísla pokračovala 
až k domu č. 13, který v té době byl na 
této straně nejjižněji položen. Čísla pak 
pokračovala na západní straně od jihu 
k severu a končila zde číslem 29, později 
byl severně od tohoto domu postaven 
dům č. 30. Zbývající domy postavené 
jižně od tohoto číslování pak obdržely 
čísla 31 až 33.

Další významným aktem spojeným 
s rokem 1837 bylo administrativní oddě-
lení matrik. Od tohoto roku přestaly být 
údaje o narozeních, úmrtích a sňatcích 
vedeny v  matričních knihách vesnice 
Teleč a na kozlovské faře byly založeny 
vlastní knihy pro Dlouhou Ves.

Z matričních knih vyplývá, že osada 
o  zhruba 150 obyvatelích žila na teh-
dejší dobu statisticky normálním živo-
tem. Z dnešního pohledu se však bude 
jevit téměř neuvěřitelným, že mezi roky 
1837 a 1901 zde přišlo na svět celkem 
424 dětí, což představuje v průměru více 
než 6,5 porodu ročně. Statisticky nej-
bohatší byl rok 1890 s dvanácti naroze-
nými dětmi. Za stejnou dobu pak ve vsi 
zemřelo 346 obyvatel (v průměru 5,3 
ročně). V roce 1858 však bylo ze vsi vy-
praveno dokonce dvanáct pohřbů. Sva-
teb se od roku 1837 do roku 1946 konalo 
celkem 129, což představuje průměrně 
1,17 sňatků do roka. Nejvyšší počet sva-
teb v jednom roce se odehrál roku 1935, 
kdy se konaly celkem čtyři.

Dlouhá Ves byla založena jako dom-
kářská osada. Nestál zde žádný rolnický 
grunt, většina obyvatel se živila buď jako 
nádeníci, nebo jako drobní řemeslníci 
s možným doplňkovým záhumenkovým 
hospodářstvím. Naprostá většina řeme-
slníků se svým charakterem nelišila od 
stejné sociální vrstvy v okolních vesni-
cích. Již před r. 1837 ve vsi působil ko-
vář, dále se setkáváme s řadou zedníků, 
nechyběli ani švec, krejčí, kameník. Ne-
typický byl ovšem výskyt brusičů nůžek, 
které v okolních vesnicích postrádáme. 
Po polovině 19. století však tato profese 
z vesnice mizí. Před koncem druhé svě-
tové války působil ve vsi kovář, krejčí, 
malíř pokojů, domácí řezník, jeden ob-
chodník a hostinský. U některých z oby-
vatel se však ve 20. století setkáváme 
s označením „Landwirt“ – zemědělec, 
což nasvědčuje faktu, že vesnice ales-
poň trochu ztrácela svůj ryze domkářský 
charakter.

Pokračování v dalším čísle Bochov-
ského zpravodaje

Jan Kruliš

Dlouhá Ves na císařském otisku stabilního katastru z r.1841 (vlevo) a na indikační skice

Dlouhá Ves na speciální mapě 1:75 000
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Recyklujte elektro, má to smysl

Více na www.ekolamp.cz kolektivní systém pro zpětný odběr elektrozařízení

Recyklujte elektro, má to smysl 
Díky recyklaci jde znovu využít víc než 90 procent materiálů. O důvod navíc odnést vysloužilá elektrozařízení, od svítidel 
až po elektrické hračky, na to správné místo – do zpětného odběru. V popelnici se totiž recyklace nedočkají.

Navíc některá elektrozařízení obsahují látky, které škodí životnímu prostředí – například rtuť v zářivkách. 
To, které výrobky nepatří do komunálního odpadu a přírody, snadno poznáte podle symbolu přeškrtnuté popelnice na obalu.

EKOLAMP je už od roku 2005 jedničkou v péči o to, co již nesvítí. Od ledna 2019 se staráme také o ekologickou recyklaci 
dalších elektrozařízení. Služba zpětného odběru je pro spotřebitele zdarma.  

Co sbíráme:
SVĚTELNÉ ZDROJE 
• Sbíráme: úsporné kompaktní zářivky, výbojky, 

lineární zářivky, LED světelné zdroje a přímo 
žhavené žárovky včetně halogenových

MALÁ A VELKÁ ELEKTROZAŘÍZENÍ
• Sbíráme: domácí spotřebiče, spotřební elektroniku, svítidla, zařízení reprodukující zvuk či obraz, 

elektrické a elektronické nástroje, hračky, vybavení pro volný čas a sport
• Nesbíráme: obrazovky, monitory, 

televize, telefony, tablety, ledničky, 
chladničky, klimatizace apod. 

Kam s nimi?
Nepotřebné elektro nejprve zkuste nabídnout někomu jinému. 
Zachovalá elektrická hračka nebo domácí spotřebič mohou ještě 
udělat radost a službu třeba u sousedů.

Pokud spotřebiče už nejdou opětovně využít, předejte je k ekologické 
recyklaci. Elektrozařízení můžete odevzdat v prodejně při nákupu nových, 
na sběrných dvorech nebo dalších sběrných místech. 
Všechny lokality jsou vybaveny vhodnými sběrnými nádobami.

Nejbližší sběrné místo jednoduše najdete v mapě sběrných míst 
na www.ekolamp.cz.



16 BOCHOVSKÝ ZPRAVODAJ

Toto číslo vyšlo dne 12. prosince 2022 nákladem 650 výtisků. • Vydává MěÚ Bochov. • Sazba, grafika a tisk MěÚ Bochov. 

Články ve zpravodaji nejsou nijak gramaticky či stylisticky upravovány vydavateli Bochovského zpravodaje. • Vydavatel si vyhrazuje právo krátit příspěvky. 

Své příspěvky a inzerci do příštího čísla odevzdávejte u Evy Michálkové v městské knihovně Bochov do 10. února 2023. • Periodický tisk územního samosprávného celku. 

Evidenční číslo zpravodaje na ministerstvu kultury – MK ČR E 19690 • www.mesto -bochov.cz • 353 902 257 • knihovna@mesto -bochov.cz

Město Bochov
Tříkrálová koleda 2023
Výtěžek je určen na opravu schodiště ke kulturnímu 
domu, poz. p. č. 4697/28 v Bochově.

Od 4. 1. 2023 do 31. 1. 2023 můžete přispět do pokladniček, které 
budou umístěny v Lékárně Bochov a obchodním domě COOP.

Výběr do přenosných pokladniček bude proveden 7. 1. 2023 
a 8. 1. 2023 členy a příznivci SDH Bochov.

Finanční hotovost můžete zaslat od 4. 1. 2023 do 30. 6. 2023 
na zvláštní bankovní účet č.: 123-9135250227/0100

Srdečně děkujeme za každý příspěvek


